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det for det grønlandske, og 2) om der foreligger 
gensidighed med færdselsovertrædelser i Grøn- 
land og Danmark, således at en kørekortsind- 
dragelse i Grønland ikke har virkning i Dan- 
mark, og tilsvarende en kørekortsinddragelse i 
Danmark ikke har virkning i Grønland, samt 3) 
om et grønlandsk kørekort ved flytning til Dan- 
mark kun gælder i 30 dage og derefter skal ud- 
skiftes med et dansk efter supplerende køreprø- 
ve og nye gebyrudgifter. 

Svar (30/12 94) 

Trafikministeren (Jan Trøjborg): 
Jeg kan indledningsvis oplyse, at Trafikministe- 
riets bekendtgørelse nr. 952 af 23. november 
1994 om kørekort for Grønland, der træder i 
kraft den 1. januar 1995, medfører, at grønland- 
ske kørekort for fremtiden i Danmark vil blive 
ligestillet med kørekort udstedt i andre lande 
end EU-lande, de nordiske lande eller lande, 
der efter aftale med EF har gennemført EF's di- 
rektiver om kørekort. 

Indehavere af et gyldigt dansk kørekort, som 
har fast bopæl i Grønland, kan i medfør af be- 
kendtgørelsen få udstedt et grønlandsk kørekort 
med samme gyldighedsområde som det danske. 
Det danske kørekort skal ikke afleveres. 

Politimesteren i Grønland har i medfør af be- 
kendtgørelsens § 53, stk. 2, fastsat en over- 
gangsordning for indehavere af danske og 
færøske kørekort, idet kørekort tilhørende per- 
soner født i januar er ugyldige i Grønland efter 
den 31. januar 1995, kørekort tilhørende perso- 
ner født i februar er ugyldige efter den 28. fe- 
bruar 1995 og så fremdeles. 

Den grønlandske kørekortbekendtgørelse er i 
øvrigt blevet til i et samarbejde mellem Trafik- 
ministeriet og Politimesteren i Grønland efter 
høring af Statsministeriet, Justitsministeriet, 
Rigspolitichefen, Rigsombudet i Grønland, 
Landsdommeren i Grønland og Grønlands 
hjemmestyre (Direktoratet for offentlige arbej- 
der og trafik). 

Spørgeren henviser i begrundelsen for sit 
spørgsmål til, at der i Grønland hersker usikker- 
hed med hensyn til, om en fejlagtig medbringel- 
se af et dansk kørekort under bilkørsel i stedet 
for et grønlandsk vil kunne medføre en bøde. 

Hertil kan jeg meddele, at det i medfør af § 13, 
stk. 1, i færdselslov for Grønland allerede i dag 
gælder, at motorkøretøj kun må føres af en per- 
son, der har erhvervet kørekort, og at føreren 

under kørslen skal have kørekortet hos sig og på 
forlangende skal vise det til politiet. Af samme 
lovs § 56, stk. 1, fremgår, at overtrædelse af § 13, 
stk. 1, kan medføre foranstaltninger efter krimi- 
nalloven for Grønland. 

Dette indebærer således, at der vil kunne ifal- 
des straf, hvis føreren, som har bopæl i Grøn- 
land, under kørslen alene har medbragt et 
dansk kørekort, men som nævnt er der ikke her- 
med tale om en bestemmelse indført ved den 
nye kørekortbekendtgørelse for Grønland. 

Spørgsmålet om gensidighed mellem færd- 
selslovgivningens bestemmelser om frakendelse 
af førerretten i henholdsvis Danmark og Grøn- 
land er ikke blevet afklaret ved den nye køre- 
kortbekendtgørelse. 

Udgangspunktet er, at den danske og den 
grønlandske færdselslov alene gælder hen- 
holdsvis i Danmark og i Grønland, og at en fra- 
kendelse af førerretten derfor er territorialt be- 
grænset til Danmark respektive Grønland. 

Der hersker imidlertid en vis usikkerhed med 
hensyn til den aktuelle retstilstand. Dette har 
ført til forskellige resultater både ved domstole- 
ne og i administrativ praksis, men vil formentlig 
kunne afklares ved en afgørelse fra Højesteret. 

Endelig kan jeg oplyse, at det er en følge af 
Trafikministeriets bekendtgørelse nr. 625 af 30. 
juni 1994 om ændring af bekendtgørelse om kø- 
rekort, at et grønlandsk kørekort erhvervet efter 
1. januar 1995 berettiger indehavere, der tager 
bopæl i Danmark, til at føre motorkøretøj af 
samme kategori (med undtagelse af motorcykel) 
i Danmark i indtil 1 måned. Derefter vil køre- 
kortet skulle ombyttes med et dansk på bag- 
grund af aflæggelse af en orienterende køreprø- 
ve. 

Spm. nr. S 409 

Til sundhedsministeren (8/12 94) af: 
Anni Svanholt (SF): 
»Kan et amt indgå en aftale med et privat beta- 
lingshospital, hvorefter patienten selv skal beta- 
le forskellen mellem den af sundhedsministeren 
fastlagte takst og privathospitalets takst, hvis 
der ikke er plads på egne eller andre amters sy- 
gehuse inden for de første 3 måneder?« 

Begrundelse 

3-måneders-garantien på i første række diskus- 


